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וַיָּרָץ לִקְרָאתָם מִפֶּתַח הָאֹהֶל וַיִּשְׁתַּחוּ אָרְצָה )יח, ב( 
הקב"ה מבקר את אברהם. אברהם רואה אורחים, עוזב 
קכז(  )שבת  חז"ל  אומרים  אותם.  להכניס  ורץ  ה'  את 
"גדולה הכנסת אורחים יותר מהקבלת פני שכינה". איך 
יותר ממפגש עם  יכול להיות שהכנסת אורחים חשובה 

הקב"ה בעצמו?

התשובה היא שכאשר אדם עושה מעשה מצוה, המעשה 
נמשכים  המעשים  "אחרי   - שלו  הלב  על  משפיע 
הלבבות". וזה דבר יותר גדול מ'הקבלת פני שכינה', כי 
הקבלת פני שכינה זה משפיע על המח, השגות גדולות. 
אבל עיקר עבודת היהודי צריכה להשפיע על הלב. ומה 
משפיע על הלב? המעשים. לכן גדולה הכנסת אורחים, 
צריך  הלב, שעליו האדם  על  בה מעשה שמשפיע  שיש 
פני  מהקבלת  יותר  לקדושה,  אותו  ולחבר  קשה  לעבוד 

שכינה שעיקר השפעתה היא על שכל וחכמת האדם.

תרחם על הזולת – ירחמו עליך
כָבְדָה  כִּי  וְחַטָּאתָם  רָבָּה  כִּי  וַעֲמֹרָה  סְדֹם  זַעֲקַת  וַיֹּאמֶר ה' 

מְאֹד. )יח, כ(

"לא  בראשית  בפרשת  כתוב  שלמה':  ה'תפארת  אומר 
טוב היות האדם לבדו אעשה לו עזר כנגדו". מה לא טוב 

בלהיות  לבד? מה הבעיה שהאדם נמצא לבד?

ה' ברחמיו נתן אפשרות לאדם לתקן את חטאו, על ידי 
כנגדו,  ויחטא  מישהו  יבוא  ואם  בעולם,  אנשים  שברא 
ה'  גם  אז  לחברו,  וימחל  יגיב,  ולא  ישתוק  אדם  ואותו 
יתנהג איתו באותה מידה וימחל לו על חטאו. וכך יש לו 

'עזר' מאותו אדם ש'כנגדו'.

כך רואים במעשה של קין והבל. ה' לא שעה למנחתו של 
קין, קין נשבר מזה. אמר לו ה': "למה נפלו פניך, הלא אם 
תיטיב, שאת." מסביר התפארת שלמה, ה' אמר לקין, אם 
שלו  שהקורבן  אפילו  חסד,  אתו  ותעשה  לאחיך  תיטיב 
התקבל ושלך לא, אז גם את החטא שלך אנחנו נשא ולא 
נענישך. אבל "אם לא", אם לא תיטיב עם אחיך – "לפתח 

חטאת רובץ". החטא מחכה לך ותיענש. 

מוכיח  הקב"ה  הבל.  את  והרג  יצרו,  על  התגבר  לא  קין 
–אין  עווני מנשוא"  "גדול  קין?  אומר  ומה  כך,  על  אותו 
אחי,  את  הרגתי  כי  שלי,  החטא  על  לכפר  אפשרות  לי 
והתנהגתי איתו באכזריות, עכשיו גם משמים ינהגו איתי 
סדום  "זעקת  הקב"ה  אומר  בפרשתנו,  מידה.  באותה 
ועמורה כי רבה וחטאתם כי כבדה מאד". מה היה החטא 
אחד  ברשעות  נוהגים  שהיו  מכיון  אלא,  הגדול שלהם? 
עם השני, והיו הורגים זה את זה, לכן "וחטאתם כי כבדה 

מאד".  

החטא היה כבד מנשוא, ולא היתה ברירה אלא להכריתם, 
כי ברגע שהתנהגו עם חבריהם באכזריות, התנהגו איתם 

משמים כמידתם.

זכות  הוא  לחברו  אדם  בבין  בו  עומד  שאדם  ניסיון  כל 
שגורמת שימחלו לו. סדום ועמורה זה לא סיפור היסטורי, 
לזכות  והדרך  שלו,  ועמורה"  ה"סדום  את  יש  אחד  לכל 
ינהגו  וכך  וויתור,  בהכנעה  שנלך  ידי  על  היא  לרחמים 

עמנו משמים.

שבת שלום.

החסד משפיע על הנפש

שבע יפול צדיק וקם

גיליון שבועי לקירוב לבבות ואהבת הבורא

שאלה:

שלום לכבוד הרב שליט"א,

וָקָם  צַדִּיק  יִפּוֹל  שֶׁבַע  "כִּי  משלי  בספר  כתוב 
וּרְשָׁעִים יִכָּשְׁלוּ בְרָעָה" - האם הפסוק הינו פשוטו 
כמשמעו ובאמת מדובר על שבע פעמים ולא יותר 
או שהכוונה היא למספר בלתי מוגבל של נפילות? 
ואם כן, למה כתוב דווקא שבע ולא מספר חופשי?

תשובה:

"שבע  שכתוב  למרות  שאלתך.  על  רבה  תודה 

אין  כי  נפילות  לשבע  רק  הכוונה  אין  פעמים", 
מסמלת  שבע  הספרה  הנפילות.  למספר  הגבלה 
שבעת   – שבע  המספר  על  בנוי  העולם  תמידיות. 
ימי שבוע, שבעה כוכבי לכת, שבע שנות שמיטה, 

שבע מידות שיש באדם וכו'.

שהנפילות  משמעו   – וקם"  צדיק  יפול  "שבע 
הוא  שבע  שהמספר  כמו  תמידיות,  הן  האדם  של 
כולה.  הבריאה  העולם,  מושתת  ועליו  תמידי 
צדיק"  יפול  ש"שבע  קולט  שהאדם  זה  ועצם 
אומר  והווה  תמידיות  הן  שלי  שהנפילות  דהיינו, 

כלומר  צדיק",  יפול  "שבע  היא  שלי  שהמציאות 
"שבע  בבחינת  נופל  הזמן  כל  עצמי  מצד  שאני 
שלך,  המציאות  שזו  שתבין  ברגע  צדיק".  יפול 
ממילא התוצאה תהיה "וקם", כלומר תצליח לקום 
חושב  ואתה  עוד  כל  אבל  בהצלחה.  מהנפילות 
שהנפילה היא נקודתית ומקומית ולא משהו שהוא 
חלק מכל המציאות כולה, אלא שזה חלק ממני אז 
לא יהיה "וקם", אלא כל הזמן נפילות. שבת שלום.

Derech.alon@gmail.com יש לכם שאלה לרב? שלחו אלינו!

מקדישים עלון ורואים ישועות
054-8424530
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רצו  שלב  שבאיזשהו  בישיבה,  תלמיד  לי  היה 
להדיחו כי הוא התחצף לצוות. ההנהלה הודיעה 
לאותו בחור כי במידה ואביו יגיע לישיבה, תנתן 
מהישיבה.  אותו  יוציאו  ולא  נוספת  הזדמנות  לו 
עד  "רבותיי,  משמעית:  חד  להם  הודיע  הבחור 
אבא  את  אבל  אותי,  תסלקו  רוצים,  אתם  כאן! 
שלי אני לא מביא לישיבה". המפקח צלצל אליי: 
זה  אותו,  להוציא  רוצים  לא באמת  אנחנו  "הרב, 

רק איום. פשוט תדאג שיביא את אבא שלו". 

בקשר  "זה  ושאל:  למשרד  אליי  הגיע  הבחור 
נרעש: "הרב,  לו שכן. הוא  לאבא שלי?'' השבתי 
נוגע לאבא שלי, אין על מה לדבר. תעשו  כשזה 
מה שאתם רוצים, אבל את אבא שלי אני לא אביא 

הנה".

להביא  מסרב  אתה  למה  "למה,  אותו  שאלתי 
את אביך?" והוא השיב: ''אני לא מוכן לצער את 
אבא שלי!". עניתי ברוגע: "אל תדאג מתוקי, אני 
אחרי  שמח.  מפה  ייצא  שלך  שאבא  לך  מבטיח 

שתשוחחו עם ההנהלה, תבוא עם אביך לפה". 

היום המיוחל הגיע ומיד לאחר השיחה הקשה עם 
כבר  חיכה  האב  והבן.  האב  אלי  הגיעו  ההנהלה, 
לומר?''  לך  יש  מה  הרב,  ''כן  הבאה:  להתקפה 
שניה  שנה  מזו  פה  נמצא  שלך  "הבן  לו:  אמרתי 
בישיבה. ואין לך מושג כמה הבן שלך מכבד אותי! 
יש לו כבוד לאחר, אם רק יודעים איך לפנות אליו. 

הוא בחור חכם ונבון".

שימחת  אותי!  שימחת  נחת,  איזה  השיב:  האב 
והבן...  ורגוע.  מרוצה  כך  כל  היה  האב  אותי!" 
מבנו  ביקש  האב  באיזשהו שלב,  וכמה.  כמה  פי 
ביחידות  איתי  לשוחח  מנת  על  מהחדר  לצאת 
כמה דקות. ומפה מתחיל הסיפור הלא יאומן של 

האבא!

''הרב, החינוך שלי בבית מתבסס  וכך הוא סיפר 
רק על חום ואהבה. אני כל הזמן נותן אהבה וחום, 
וחום ואהבה לילדים שלי, עד כדי כך שאני מגיע 
למצב שמרוב חום ואהבה, יש להם פחד שאבא 
שלהם לא יצטער, הם כל כך מפחדים שמא הם 
בגיל שבע  בת בסמינר  לי  יש  יצערו את אביהם. 
ומנהלת  עשרה. היא הסתבכה עם אחת המורות 
הסמינר ביקשה ממנה שתזמין את אביה לשוחח 
שצריך  שמעה  שלי  הבת  ההנהלה.  צוות  עם 
להזמין את אבא שלה, היא התחילה לרוץ בחדר 
'לא, לא, רק לא את אבא  של המנהלת ולצעוק  

שלי''.

מאד  מפחדת  שהילדה  בטוחה  היתה  המנהלת 
מאביה וכנראה הוא אבא שמכה את הילדים בבית. 

וביקשה  לאבא  התקשרה  המנהלת  רגע,  באותו 
המשיך:  הוא  לסמינר.  בדחיפות  להגיע  ממנו 
ידעתי על מה לחשוב. הגעתי לסמינר,  "כבר לא 
והמנהלת אמרה: 'שלום, אנחנו כבר יודעים הכל, 
לא  קורה?'  זה  איך  לשמוע  רוצים  אנחנו  הבנו, 
הבנתי לאן היא חותרת: 'מה? מה קורה?' שאלתי, 
רק  אנחנו  יודעים,  אנחנו  בסדר,  'זה  ענתה  והיא 
זו  מה  זה?  את  עושה  אתה  למה  לשמוע  רוצים 
לילדים שלך?  עושה  אתה  מה  הזאת?  האלימות 
כשביקשתי  התנהגה  שלך  הבת  איך  יודע  אתה 
לרוץ  התחילה  היא  הנה?  אותך  להזמין  ממנה 
'רק לא אבא, לא את אבא!'.  וצעקה  מקיר לקיר 
לה  עניתי  התמונה.  כל  לי  התבהרה  רגע  באותו 
יודעת למה הבת שלי  ברוגע: 'הבנתי גברתי, את 
לא רצתה שאגיע לפה? כי אני בביתי נותן לילדים 
המון חום ואהבה ועוד חום ועוד אהבה עד שחשוב 
להם לא צער את אבא'. היא היתה המומה, לקח 
לה זמן לעכל את הדברים. לא היתה פעם אחת 

שסירבתי לבת שלי, אני איתה בטוב וברע.

כשהיא היתה ילדה קטנה, אני הייתי קונה לה את 
הבגדים והנעליים, עכשיו, כשהיא גדלה, כל פעם 
כשהיא רוצה לקנות לעצמה משהו, היא מבקשת 
ממני כסף ואני נותן לה. ואני לא עשיר גדול, אבל 

הבת שלי ביקשה, אז אני איתה''. 

אני מסתכל עליו וחושב לעצמי: "איפה יש כאלה 
הורים?"

נפגשה  הבכורה  ''כשבתי  וסיפר,  המשיך  הוא 
ביניהם,  החליטו  שהם  אחרי  שלה,  החתן  עם 
שמבחינתם זה סגור, הבת שלי אמרה לחתן שלה 
'כל מה שדיברנו בינינו, הכל טוב ויפה, אבל עכשיו 
אנחנו הולכים לאבא שלי, ומה שאבא שלי אומר, 
זה מה שיהיה. אם אבא שלי יאמר שאתה מוצא חן 
בעיניו, נוכל להתקדם, ואם אבא שלי אומר שלא, 

ואהבה.  חום  ומבוטל'. הרב, פשוט   אז הכל בטל 
הוא אמר לי "הבן שלי, הוא ילד לא קל, אני יודע, 
יש בו גאווה, אבל אני יושב איתו בערבים ואנחנו 
מדברים וצוחקים. וכשאני צריך משהו, אני פונה 
אליו 'בני האהוב, זה יטריח אותך אם אבקש ממך 
זאת  עושה  והוא  לך...'  קשה  לא  אם  רק  זיתים? 
משאירה  היא  קניות,  עושה  כשאישתי  בשמחה. 
ומבקשת  למעלה  עולה  הסלים למטה,  כל  את 
מהבן שירים את הסלים הביתה. אבל אישתי לא 
'הלו!  הוראה:  נותנת  אלא  בבקשה,  אליו  פונה 
היא  איך  מהחדר  שומע  ואני  הסלים!'  את  תרים 
והבן רבים – הוא אומר לה: 'לא רוצה! לא בא לי!' 
צודק,  אתה  "תקשיב,  לו:  ולוחש  אליו  ניגש  אני 
אין לך כח, תנוח, תגיד לאמא בסדר, ואני אעלה 
הכל במקומך, מה אכפת לך, תגיד לה בסדר, אין 
לדעת,  צריכה  לא  היא  הכל,  להעלות  בעיה  לי 
רץ  ניגש לדלת, הוא מיד  אני איתך.' ברגע שאני 
את  אעלה  אני  לא,  אתה  אבא,  לא,  "לא,  אחריי, 

המצרכים".

הגישה  וזו  נותן,  הוא  אהבה  כמה  אבא!  איזה 
בשלום  גם  בחינוך,  רק  לא  רבותיי!  האמיתית, 
בית! הוא נתן חום ואהבה שהולידו יראה. לא פחד 

שלילי, אלא פחד חיובי.

ישנן שתי דרגות של אהבה: יש אהבה סטנדרטית, 
לא  עדיין  זו  אך  השני,   את  אוהב  אדם  כשבן 
יראה.  שמולידה  אהבה  ויש  שלמה.   אהבה 
אהבה  זו  אמיתית  שאהבה  הקדוש,  הזוהר  אומר 
יראה,  מולידה  שלא  אהבה  כל  יראה.  שמולידה 

היא לא אהבה שלמה, אלא אהבה שטחית.

כתוב בזוהר הקדוש, שאהבה מיראה היא אהבה 
כפי  מהשני.  אחד  פורשים  שלא  חברים  שני  של 
שאנו מתפללים: "ותן בליבנו לאהבה וליראה את 

שמך".

בקשות  שתי  אלו  ויראה  שאהבה  הבנו  תמיד 
שונות. "תן בליבנו לאהבה", תן לנו אהבת השם 
ותתן לנו גם יראת השם. אך אלו לא שני דברים 
בליבנו  "ותן  מהשניה.  נובעת  אחת  אלא  שונים, 

לאהבה" - אהבה שתוליד יראה.

נקראת  ורחימו. זו  בדחילו  האהבה.  שלימות  זו 
השם  אהבת  נקראת  זו  אמיתית.  שמיים  יראת 

אמיתית.

שחס  תיפסק,  הזו  שהאהבה  פחד  לך  אין  אם 
וחלילה יקרה משהו שיפגום בה, יש חסר באהבה 

שלך!

רוצה  שאתה  רוחנית  נקודה  כל  הבעש"ט:  אומר 

אהבה שמולידה יראה



בארץ,  מאוד  גדולה  בניה  בחברת  מנהל  אני 
קצין  ידי",  ועוצם  "כוחי  על  חונכתי  חיי  וכל 
המצוינות. טהרת  על  שגדל  קרבית  יחידה   יוצא 
שלי  הבוס  מפעל.  כמנהל  עבדתי  עבודתי,  בתחילת 
להכפיל  אמור  אני  שנה  שתוך  חוזה  על  אותי  החתים 
את הרווחים, בהתחלה היססתי ובסוף הסכמתי. כעבור 
המנהל  הוכפל.  והסכום  ביעדים  עמדתי  אכן  שנה, 
 שלי היה מופתע ומכאן הוא תמיד חשש שמא אעזוב. 
לאורך שנות עבודתי המסורות, ביקשתי ממנו העלאה 
במשכורת וכל פעם הוא התחמק ממני ולא קיבלתי שום 
העלאה. הדבר גרם לנו לויכוחים, מריבות והתנגחויות 

)כמו שחונכתי, להשיג את מה 
בכוחניות(. רוצה   שאני 

הציע  חבר  אחד,  יום 
עמו  לבוא  לי 

של  לשיעור 
הבעל  "דרך 
טוב"  שם 
 , י ת מ כ ס ה ו
י  ת א צ י
ר  ו ע י ש ה מ
מחוזק  ממש 

תובנות  ועם 
. ת ו ש ד  ח

ו  נ א צ י ש כ
שאל  מהשיעור 

איך  חברי  אותי 
בעבודה.  מרגיש   אני 

הנשמה  את  נותן  שאני  לו  אמרתי 
בעבודה, מניב רווחים עצומים לחברה והבוס שלי לא 
את המשכורת.  לי  להעלות  ומסרב  בכלל  אותי  מעריך 
השיב לי החבר "כרגע יצאת משיעור של 'דרך הבעש"ט' 
ואתה אומר 'אני ואני ואני? אתה מניב רווחים, אתה מנהל 
 מצויין, אתה נותן את הנשמה... איפה בורא עולם אצלך?" 
ועוד שעורים  עוד  עצום. שמעתי  שינוי  אצלי  חל  מאז 
של דרך הבעש"ט ותפסתי את המסר שאין לי עסק עם 
הבוס שלי, אלא ה' קורא לי לתקן את הגאווה שלי. וכך 
כל היחס שלי כלפי הבוס השתנה. במקום לדבר איתו 
שלי  הבוס  חודש,  לאחר  בכבוד.  דיברתי  בהתנשאות 

העלה לי את המשכורת בשלושים אחוז! 

ה', גם הבוס שלי מחובר לדרך הבעש"ט.  וכיום, ברוך 
תודה לדרך הבעש”ט – דרך האמת בעבודת ה’.

שבת שלום.

מי המנהל האמיתי?

אם גם אתם מעוניינים לשתף אותנו בישועה 
לנו למייל  "דרך הבעש"ט", אנא כתבו  בזכות 
litibsn@gmail.com
וזכו את הרבים. שבת שלום

אתה  לרוחני.  הולך מהגשמי  זה  לה,  לזכות 
אם  רוחנית,  נקודה  לשום  לזכות  יכול  לא 
כדי  למשל:  כגשמית.  קודם  אותה  לך  אין 
להגיע לפחד ה', צריך שיהיה לך קודם פחד 
לדוגמה,  מכלבים,  מפחד  אתה  אם  גשמי. 
אתה לוקח את הפחד הגשמי ומעלה את זה 
לקדושה בתפילה: "אבא, תזכה אותי ללמוד 

מהפחד שיש לי, שכך אזכה לפחד ממך!"

כמו שברוחניות יש אהבה שמולידה יראה,  
כך יש את האהבה הזו בגשמיות.

 - ואישה  בעל  בין  קורה?  בעיקר  זה  איפה 
ואישה  שלבעל  המתכונת  את  ברא  הקב"ה 
יש כל הזמן קשר של אהבה שמולידה יראה.

שקט  יש  ה',  שברוך  ואישה  בעל  למשל, 
או  ויכוחים  אין  שבועיים.  מכבר  בביתם 
כך,  על  מדבר  לא  מהם  אחד  ואף  מריבות 
מהפחד שזה ישתנה. שבועיים יש שקט והם 
רוצים לשמור על כך. זו אהבה, אבל יש לך 

יראה שהשקט יתפוגג. 

"הִנֵּה  השירים:  בשיר  כתוב  לעיל  הנאמר 
לָהּ  סָבִיב  גִּבֹּרִים  שִׁשִּׁים  שֶׁלִּשְׁלֹמֹה  מִטָּתוֹ 
מְלֻמְּדֵי  חֶרֶב  אֲחֻזֵי  כֻּלָּם  יִשְׂרָאֵל.  מִגִּבֹּרֵי 
מִלְחָמָה אִישׁ חַרְבּוֹ עַל יְרֵכוֹ מִפַּחַד בַּלֵּילוֹת.", 
מיטתו  "הנה  זיע"א:  דוד"  ה"מצודות  אומר 
שלשלמה" - הכוונה היא לא לשלמה המלך, 
אלא לכלה, שאומרת על החתן שלה שהוא 
יש ששים  אבל  המלך,  כמו שלמה  מושלם 
גיבורים ששומרים על המיטה כי יש לנו כל 

הזמן פחד שאולי האהבה הזו תיפגם.

המולידה  אהבה  על  בנוי  השירים  שיר  כל 
המולידה  יראה  וכן  לאישה,  איש  בין  יראה 
"והנמשל  דוד":  ה"מצודות  כותב  אהבה. 

כנסת ישראל והקב"ה".

נָא  בפרשתנו, הקב"ה אומר לאברהם: "קַח 
לך  כשיש  קורה  מה   - יְחִידְךָ"  אֶת  בִּנְךָ  אֶת 
מפחד  הזמן  כל  ויחיד? אתה  אחד  ילד  רק 
עליו! לאברהם היתה אהבה המולידה יראה 
גשמית.  אהבה  זו  אבל  יצחק,  בנו  כלפי 
האהבה  את  יקח  שאברהם  רוצה  הקב"ה 
שהינה  יצחק,  בנו  כלפי  יראה  המולידה 
אהבה גשמית, ויעלה אותה לאהבה רוחנית. 
ולכן אומר הקב"ה לאברהם: את הבן היחיד 
שלך -  יש פה אהבה המולידה יראה, אהבה 
יצחק,  לבנו  אברהם  של  חזקה  גשמית 
האהבה  את  תעלה   - לְעֹלָה"  שָׁם  "וְהַעֲלֵהוּ 

הזו אליי. 

את  לקחת  נדרש  אברהם  יצחק,  בעקידת 

מולידה  אהבה  של  והמיוחד  הגדול  הרגש 
זה  ואת  יצחק  כלפי  מרגיש  שהוא  יראה, 

להעלות לקדושה!

לאברהם: המלאך  אמר  הניסיון,   אחרי 
"עַתָּה יָדַעְתִּי כִּי יְרֵא אֱלֹהִים אַתָּה" - אברהם 
אבינו זכה להגיע מאהבה ליראה! הוא הגיע 

לשלמות!

עד עכשיו אברהם היה "אַבְרָהָם אֹהֲבִי" אבל 
בבחינת  הוא  אברהם  עכשיו  וזהו.  אוהבי 
הגיע  אבינו  אברהם  אלוקים".  ירא  "אוהבי 
חָשַׂכְתָּ  וְלֹא   " ליראה דרך העלאה:  מאהבה 
והיראה  - את האהבה  יְחִידֶךָ"  אֶת  בִּנְךָ  אֶת 

לא חשכת ממני.

"וְהָאֱלֹקִים נִסָּה אֶת אַבְרָהָם" - ניסה מלשון 
נס, להתנוסס. נס פירושו דגל, הרמת דגל. 

היה העלאה  אברהם  של  הניסיון  כל 
של  האהבה  את  הרגש,  את  - להעלות  

היראה לבורא עולם.

אַבְרָהָם  "וַיֹּאמֶר  לאברהם:  קרא   המלאך 
אַבְרָהָם וַיֹּאמֶר הִנֵּנִי" - עד העקידה אברהם 
רק מידת האהבה.  דהיינו  רק אברהם,  היה 
והעלה  יצחק  עכשיו, אחרי שהוא עקד את 
הוא  אזי  ליראה  ממנה  והגיע  האהבה  את 
כבר אברהם אברהם - יש לו כבר את שתי 

המידות.

את הגשמי  לקשר  היא  העקידה  מטרת  כל 
הגשמיים  הרגשות  את  לקשר  ברוחני. 
אותה  תעלה  תאווה?  לך  יש  לרוחניים. 

לאהבת ה'.

יש לך פחד? תקשר את זה לפחד ה'.

אותה  תקשר  יראה?  מולידה  אהבה  לך  יש 
לאהבה מולידה יראה עם ה'.

כשבעל רוצה שאשתו תלך אחריו, הוא צריך 
לתת לה אהבה ועוד אהבה ועוד אהבה עד 
שמתוך כל זה, יהיה לה פחד שהאהבה הזו 
רוצה  אישה  אם  להיפך,  וכן  תיפסק.  לא 
שבעלה ילך אחריה, היא צריכה לתת לו יחס 
חם ואוהב שהוא ירצה רק לשמור עליה ולא 

לאבד אותה.

בואו נעבוד בכיוון הזה, של חום ואהבה ועוד 
יחס ועוד אהבה ומתוך זה נגיע אל היראה, 
יראת רוממות, והיא תביא לנו אהבת השם, 

אהבה שמולידה יראה, אמן כן יהי רצון!

שבת שלום.



   

איך מתגברים על מידת הכעס? רחל
נקבת הכבש נקראת רחל ]רד"ק ישעיה נז, ג[. ותכונת הרחלה שהולכת 

אחר אמה. כשגוזזים את צמרה אינה מגיבה ואינה בועטת, וזהו שאמר 

"מִי  שירתה  ולכן  נאלמה[  גוזזיה  לפני  "וכרחל  ז[  נג,  ]ישעיה  הכתוב 

ה', ששומע  מי כמוך באלמים  ב[  ]נו,  בגיטין  ואמרו   ," ה'  בָּאֵלִם  כָמֹכָה 

את מחרפיו וכובש כעסו מלנקום את נקמתו מיד. ככל שגוזזים אותה, 

ככל שיגזוז  גם בצדקה  ולכן  לה,  יותר ממה שהיה  לגדל צמר  מוסיפה 

יותר מכספו לצדקה - יוסיף להתעשר ]שיר השירים זוטא, ט[.

שהרי   – לחבר  אמיתית  שתיקה  מהי  מהרחל  למדים  שאנו  לומר,  יש 

הרחל שותקת כשגוזזים את צמרה וזה מסמל את מידת השתיקה לחבר 

שפוגע בי ולוקח ממני דבר שהיה יקר לי. אולם הרחל 

בשירתה מוסיפה מסר נוסף: מי כמוך באלים 

ה'  באילמים  כמוך  מי  חז"ל  ודרשו   – ה' 

כעסו  וכובש  מחרפיו  את  ששומע 

כלומר,   – מיד  נקמתו  את  מלנקום 

שלי  השתיקה  "כל  אומרת  הרחל 

ששתקתי לחבר – אינה שלי, אלא 

היא מכח השתיקה של ה' ". ולא 

השתיקה  את  ומייחסת  מתגאה 

אותנו  מלמדת  זה  ועל  לעצמה, 

אותה,  שגוזזים  שככל  הרחל 

ממה  יותר  צמר  לגדל  מוסיפה 

שהיה לה – כלומר, אל תחשוב שמכח 

כששותקים  אדרבא,  תפסיד.  השתיקה 

עם ההכרה שזה לא אני, אלא ה' מזכה אותי 

לשתוק, אזי יורד לאדם שפע גדול משמיים ומקבל 

מתנות מאת ה' – הרבה יותר ממה שהיה לו עד כה והכל מכח שתיקה עם 

אמונה שזה ה' שותק דרכי.

אנשים  על  לא תתפרץ  כך שהיא  הכעס  מידת  על  להתגבר  טיפ  רוצים 
וחפצים?

אתם מקבלים טיפ ממלכת הכעסים. כן, לצערי זו המידה שבאתי לעולם 
לתקן,

ולשמחתי כשאני מתקנת אותה, מה יורד לעולם דרכי?
שמחה טובה שמביאה את הגאולה! 

"כִּי־בְשִׂמְחָה תֵצאוּ “- יוצאים מהצרות בזכות השמחה!
“זכות השמחה והאמונה שלכם פעלה לביטול הגזרה" אמר הבעל שם 

טוב לאיכרים הפשוטים שביקשו גשם  )ספר השיחות תש"א(.
איך מעלים כעס?

"אבא שבשמים, תיקח בבקשה אליך את הכעס הזה ותוריד לי במקום 
שמחה טובה".

אז העולם זקוק לכעסנים כמוני שמעלים כעס כמובן : כי דרך הכעסנים 
שמעלים את הכעס לשמים יש ריבוי שמחה. 

אמצעות השמחה אדם יכול לצאת מכל הצרות, מכל הדיכאונות, לבטל 
גזרות ולהביא על עצמו ישועות  ועל כל ישראל.

! וזאת עבודת  להעלות את הכעס לשמים ולהוריד שמחה זאת עבודה 
החיים שלי! 

אבל הבטחתי לכם טיפ לכעוס פחות, זוכרים?
חכמינו אמרו שכעס זאת עבודה זרה, כלומר כל מי שכועס כאילו עובד 

עבודה זרה.
ומה חכמינו אמרו על עבודה זרה זו? שאסור לנו להנות ממנה.

עכשיו בואו נחבר את הכל ביחד. ומה נקבל?
כל מה שאני משיגה בכעס. כלומר, כל מה שאני משיגה בעבודה זרה, אין 

לי אפשרות להנות ממנו.
אני  והנה  הון,  שעלתה  קניות  עגלת  עם  בסופר,  בתור  אני  דוגמאות: 
כועסת על הקופאית או על זה שלפני בתור ועכשיו אני לא הולכת להנות 

מהקניות! פשוטו כמשמעו!
לא חבל על הכסף?

אתה בתור לתקן פלאפון ואתה כועס על השירות. לא משנה מה תעשה, 
אתה מהתיקון הזה לא תהנה!

את כועסת כי לא תלו כביסה כמו שביקשת? כעסת? צרחת? הכביסה לא 
תשרת אתכם עם ריח טוב, את לא תהני ממנה.

כל דבר שאת משיגה בכעס, אין לך רשות להנות ממנו!
השם מסובב הסיבות הוכיח לי אין ספור פעמים שזה נכון.

אז לאט לאט לפני הכעס, השכל טיפה מדבר:
-תכעסי...למה לא? פשוט הכל לחינם!

-הנה, שוב, כל העבודה ללא תועלת. את רוצה לכעוס ולצעוק! כי הדם 
עולה לראש,

אבל לאט לאט השכל מנצח, עד שזה הופך להרגל. 
מגיעה סיבה לכעוס? ישר על אוטומט:" אבא, קח את הכעס אליך ותוריד 

לי שמחה".
ותוך כדי משפטי קירור להגיון: את רוצה להנות מזה? אז שחררי שמחה.
כתוב על התורה הקדושה: "כל דרכיה דרכי נועם וכל נתיבותיה שלום".

כשאני כועסת, אין תורה! אין כלום!
“כל הכועס – אפילו שכינה אינה חשובה כנגדו” .

אז כל הורה כעסן, כמוני, שניסה ללמד את הילד בכעס שיעור תורה או 
הלכות, 

האם יש לי רשות להנות מהילד המתוק ומתורתו אחרי שלימדתי אותו 
הלכות ותורה בכעס? 

לא! אני לא אהנה מהתורה של הילד הזה, כי למורה שלו היה יצר הרע 
בכבודו ובעצמו והשכינה הסתלקה לה בזמן הכעס.

הכנסתי את זה טוב טוב לראש. כעסנית אני אשאר עד 120 שלי.
בזכות "דרך הבעל שם טוב", זה נדיר שהכעס מתפרץ לי. למדתי להקדים 

שמחה למכת הכעס,
מלא  לי  אחפש  אז  ביטוי,  לידי  באה  שלא  שמחה  זה  כעס  אם  כלומר 

סיבות להיות בשמחה ... ולא חסר!
ומה מקור הכעס בכל מקרה? גאווה!

ומה מלמדים בדרך הבעל שם טוב? הכנעה ושיפלות!
אז אם פוגעים בי ועולבים בי, לפי הדרך אין לי עניין איתם בכלל... 

זה השם בכבודו ובעצמו קורא לי דרכם. ומול השם אני אצעק? אכעס?
בואו נצא מהגלות הארוכה בשמחה, אמן ואמן.

שבת שלום.

תהלים ב, ד-ה
לכל יהודי יש קולות פנימיים בנפש הבהמית שלו ששואפים לחיי הפקרות ולהשליך 

מעל עצמו את עול התורה, המוסר והיראה.

א. "יוֹשֵׁב בַּשָּׁמַיִם יִשְׂחָק ה' יִלְעַג לָמוֹ" –. הם חושבים שהמחשבות שלהם והרצונות 
שלהם להשליך הכל מעליהם ולפרוק את עולו של ה' ותורתו – זה בא מהם, והם לא 
קולטים שזה ה' מביא להם את אותם רצונות ומחשבות וה' הוא המשחק בהם כדי 
שדרך אותן מחשבות שליליות ילמדו ויכירו את האמת של עצמם. "ה' ילעג למו". 
הואיל והם אוחזים מעצמם שהם חכמים ונבונים ומתורבתים וכו', לכן ה' לועג להם 
ורצונות שליליים על מנת שילמדו מהם את  ע"י ששולח להם את אותן מחשבות 

אפסיותם. אולם כשהם לא יקלטו זאת אזי : 

ב. "אָז יְדַבֵּר אֵלֵימוֹ בְאַפּוֹ וּבַחֲרוֹנוֹ יְבַהֲלֵמוֹ" – השלב הבא, כשה' רואה שהאדם לא 
מתעורר מהכשלונות שלו ומהמחשבות השליליות שעוברות לו בראש כדי לראות 
וה'  ויסורים.  שהוא נמצא בירידה רוחנית ומוסרית – אזי ה' עובר שלב - לכאבים 

מדבר ומנהיג אותם בהנהגה קשה על מנת לעורר אותם לתשובה ולחשבון נפש.


